
Formandens beretning for 2022 
 

Velkommen til årets generalforsamling og DX mødet. 2022 har på mange måder været et turbulent 

år. Både på verdensplan, på radioen og på mere personligt plan. Det personlige plan tager vi lige 

straks, og de små verdens-ting om lidt. 

 

Traditionen tro, starter vi med at mindes vores medlemmer som er gået bort. Denne gang må jeg 

sige at det specielt for mit vedkommende, da det er 2 som har betydet en del for mig, både som 

menneske og som radioamatør, på hver deres egen måde. 

 

OZ7YY Finn, tidligere formand og æresmedlem samt OZ4FA Hans Christian, som har været med 

fra starten i 1972 samt OZ9DC Hans og OZ8ZB Erik, er alle ikke blandt os længere.  

 

Lad os rejse os op og i fællesskab mindes dem med et øjebliks stilhed. 

 

Æret være deres minde. Mange tak. 

 

Og traditionen tro, vil jeg ønske vores nye medlemmer velkommen: 

OZ1JDA Jesper , OZ1KZX Michael og OZ1G Karsten 

 

Velkommen i Danish DX Group til de nye medlemmer. 

 

Det åbne verdenssamfund er der igen, næsten da... 

COVID-19 er nu, forhåbentlig, kun et dårligt minde. Vi kan igen bevæge os frit rundt, og der er 

stigende aktiviteter på DXpeditions fronten. Man kan frit rejse over hele verden igen uden 

restriktioner og Corona-pas (næsten da). Alt er "Friede Freude, Eierkuchen", som min onkel i 

Nordtyskland ville have sagt. Det med det frie, det skete der noget ved , midt i al bedringen ... 

 

Ufreden og dens indvirkning på vores hobby 

Sidst i februar 2022 skete der noget som ingen havde troet var muligt. Midt i Europa. Rusland 

invaderede Ukraine. Jeg skal ikke gå ind i hverken detaljer eller politik, selv om de fleste godt 

kender mit standpunkt til det der foregår. Det jeg vil fremhæve, er den indvirkning og betydning det 

fik, og stadig i et stort omfang har, på vores ellers så fredelige og fantastiske hobby. 

 

Først kom CQ Magazine's contest del med et par udmeldinger, som gav nogen store bølger, ikke 

kun skvulp. Bølger! Og så kom andre med lignende udmeldinger. At Russiske og Belarussiske 

radioamatører var udelukket, blev det misforstået til. I det hele taget var der vist mange, bevidste 

eller ubevidste, misforståelser af mange ting. CQ WPX og CQ WW contesterne udelukkede dem 

faktisk ikke, men de gav ingen points i den totale score. Om det var en rigtig beslutning, det kan 

kun tiden vise. Jeg kom til at tænke på den del af min Handelshøjskole uddannelse, som havde med 

informationssøgning at gøre. Nogen havde vist glemt at kontrollere kilden, og forholde sig kritisk til 

den (kilde-kritik)? 

 

I det Skandinaviske valgte man så helt at aflyse SAC testerne. Jeg var naturligvis ked af den 

beslutning. Men hvis man lige tænker sig lidt om, måske det var et bedre alternativ? CQ WPX og 

CQ WW, skal man jo også huske at der er financielle interesser involveret. Ikke at jeg beskylder 

nogen for noget, men der er jo et bætte blad som hedder CQ Magazine bag ved.  

 

Selv EDR kom med en udmelding omkring emnet. Og jeg synes den var fint afbalanceret. At man 

som forening tog afstand til det der sker, men at vores fælles hobby jo var en individuel hobby. Så 

det var op til den enkelte. Vi gav i DDXG regi når vi blev spurgt til det i forbindelse med 



OZ50DDXG, vores jubilæumskaldesignal, et lignende svar. At det faktisk var op til den enkelte 

radioamatør. Og det mener jeg fortsat er det rigtige i en så utrolig situation. 

 

Kan man, eller skal man, som forening overhovedet blande sig og komme med "statements" i alle 

sager? Nej nok ikke i alle sager. Men i sager som vedrøre og berøre ens medlemmer og hobby. Og 

det må vi jo sige at den situation har gjort, ikke kun ved de danske radioamatører. Og så har man vel 

som forening (bestyrelsen af den) en forpligtigelse til at bekende kulør? Og tro mig, det er ikke let - 

for man skal i sådan en situation gå en balancegang der går hen over en skarp knivsæg. Men er man 

ikke enige i det en bestyrelse melder ud, kan man jo som medlem tage det op ved en lejlighed som 

den her i dag - Generalforsamlingen, en hver forenings øverste myndighed. 

 

Uanset hvad man giver af "statement", så vil man aldrig kunne gøre alle tilfreds. Men man skal 

huske på at vi jo 'kun' er en flok glade radioamatører som elsker verdens bedste hobby. Man skal så 

også huske på at vi er en stort flok individualister alle sammen. Uanset hvad vi sådan siger om os 

selv rundt omkring.  

 

Og så måske tænke lidt over hvordan man i tidligere tider har håndteret den lags sager.  

Som stikord, Korea, Vietnam, Tjekkoslovakiet, Ungarn, Afghanistan, Syrien, Irak, Iran! 

Nogen der kan huske hvordan det blev meldt ud fra EDR eller IARU? Sikkert ikke, vil jeg tro? 

 

Nej, lad mig bare her runde af med at opfordre til brugen af den sunde fornuft, og mærke lidt efter 

om hvordan ens egne etiske regelsæt ser på situationen i alle slags geopolitiske vanvittigheder - og 

så for mig selv tænke; Længe Leve Verdens Bedste Hobby. Og gid den måtte bestå i endnu længere 

tid end den har bestået ind til nu. 

 

DQRM, dårlig opførsel og alt det der 

Hvis man troede at der ville være meget DQRM ved de russiske DXpeditioner, så tog man fejl. Der 

viste sig faktisk at være en forholdsvis stor mængde af DQRM ved alle DXpeditioner i nyere tid. 

Jeg må sige at jeg synes det er synd og skam, at nogen synes det er sjovt at lave forstyrrelser ovne i 

den slags signaler. En DXpedition består af mennesker som bruger deres frie tid på at planlægge, 

sammensætte og gennemfører en DXpedition. Ofte for deres helt egne økonomiske midler, uden 

nogen større støtte. Og det kan faktisk være ret store beløb, som den enkelte skal betale, selv om der 

søges donationer. Min Clipperton-tur kostede mig i 2013 i nabolaget af 65.000 danske kroner. De 

andre ture har stadig været noget som har kunne mærkes lidt. Mellem 2.000 og 3.000 EUR, plus det 

løse. 

 

Jeg skal ikke beklage mig, det er heldigvis stadig sjovt at tage af sted. Endnu. Og heldigvis er det 

ikke min fornemmelse at det er et dansk problem, selv om der for år tilbage var nogen som måske 

hørte til i den her kategori. I det hele taget var der nok behov for afholdelsen af lidt kursus aktivitet. 

Her tænker jeg ikke kun på at nogen skal lege "Frekvens Politi". Det er nok ikke en pædagogisk 

valid retning. Måske man skulle tænke mere i at fremhæve de gode eksempler til efterfølgelse. 

Måske et par positive rolle-modeller rundt omkring, kan give en ændret adfærd? 

 

Og måske er det det som skal til? At der er et par positive historier og mennesker der kan vise noget 

positivt. Noget som man kan se sig selv i og følge. Guleroden virker jo som bekendt bedre end 

pisken, vil jeg tro stadig er det mest anerkendte pædagogiske princip? 

 

Bånd lande listen 

Det går jo rigtig godt for mange. Og det er sjovt at se, hvordan forskellige af vores medlemmer - 

men også ikke-medlemmer - arbejder ret hårdt for at kører en masse nye lande på de forskellige 

bånd 

 



Der har faktisk været lidt tumult omkring rapporteringerne til bånd-lande-listen for 2022. Udfaldet 

af det endelige resultat gjorde så at gik over igen. Heldigvis da, fordi rapporteringen beror jo på 

åbenhed og ærlighed. At man, som Gentlemens Agreement er omkring listen,  jo selvfølgelig kun 

rapportere det som er sandt og at ens troværdighed ikke skal betvivles. 

 

Vi skal jo helst ikke der ud hvor der til denne udmærkede og fredelige kappestrid om de fine 

vandrepokaler skal indføres kontrol-funktioner for at sikre sig mod snyderier - ja, snyderier. 

Det vil jeg være ked af at se, og det vil være den grad imod selve ånden bag vores Bånd Lande 

Liste. Og ikke mindst, imod den ånd som de 2 sponsorer af vandrepokalerne, OZ3SK og OZ7SM 

(SK), har indstiftet med dem. Det er uværdigt over for både de 2 personer, men også mod hele ideen 

med Bånd Lande Listen og dens ånd. 

 

Så for at afslutte den, så kan jeg kun appellere til at man holder den ånd i hævd. At man overholder 

den Gentlemens Agreement som det jo er. Jeg håber også at det er sidste gang en formand for 

DDXG bliver nødt til at tage et sådanne emne op.  

 

Den med en ubemandet station og bekendtgørelsen (FT8 i døgn-drift) 

Man ser efterhånden, og hører om, mange stationer som kører i døgndrift på FT8. Ja, måske også på 

FT4. Og nej, jeg er ikke nødvendigvis modstander af de moderne digitale modes. Det er en del af 

vores hobby at udforske og eksperimenterer. At prøve nyt og forbedre gammelt. Men så er der også 

den med Amatør Radioens Ånd. DX-jagtens ånd. 

 

Jeg har selv oplevet at se de stationer komme trillende ned over skærmen. Og der er desværre et par 

enkelte i blandt fra Danmark. Ja, i lille Danmark er der også et par OZ stationer som ikke synes at 

de behøves at være ved deres station, for at kører en kontakt. 

 

Jeg kan kun opfordre, ikke kun dem men alle, til at læse lidt mere i bekendtgørelsen som har med 

vores hobby at gøre. Bekendtgørelse nr. 740 af 25/05/2022. Specielt bør man nok nærlæse bilag 4 

lidt nærmere. Mere konkret omkring ubemandede stationer. 

 

Så er ånden kommet ud af flasken, og jeg håber at der kommer lidt omtanke ind over det emne.  

 

Solpletterne og aktiviteterne på båndene 

Forholdene på de højere HF bånd er i bedring, kan man se på aktiviteterne. Det kan vi jo kun glæde 

os over og håbe det fortsætter i samme stil. DXpeditionsaktiviteten er også steget igen. Jeg nævner 

blot et par stykker i flæng fra 2022; JW0X i april, VU4W, Z21RU og 7Q7RU i maj, TY0RU i 

oktober, P29VO, D60AE og 5V7RU også i oktober og ikke mindst T33T og A35GC i november. 

Det er glædeligt at der i stigende grad er andre end US amerikanere og 'almindelige' europæere som 

tager af sted. Jeg kan dog godt savne at tyskerne eller englænderne igen lave en af deres store og 

velgennemførte DXpeditioner. 

 

Min sidste formandsberetning 

Dette er også min sidste formandsberetning. Mange har spurgt hvorfor jeg ikke fortsætter, da der jo 

ikke er utilfredshed med mig som formand. Der er mange grunde til at jeg har truffet  den 

beslutning. 10 år som formand for en forening må være nok, der skal gøres plads til nye kræfter og 

tanker, så ting fortsat kan udvikle sig. Samtidigt vil det at jeg ikke er formand længere, når vi har 

passeret middag, give mig en frihed til at tage fat i nogen tilsyneladende vedvarende 

problemstillinger. Så jeg kan slippe for sætningen "Jamen det kan man da ikke som formand...". 

Den sidste, men vigtigste ting, er at der i mit privatliv er sket store ændringer siden foråret 2021.  

Og som nogen sikkert husker, så har jeg nævnt det et par gange tidligere. Så det kan jo ikke komme 

som en overraskelse. 

 



Det var den korte version, så I ikke skal høre på (læs om) en laaang tåre-pærser' historie.  

En ny formand vil selvfølgelig kunne regne med hjælp og støtte fra sidelinjen. Ingen tvivl om det. 

 

Og med det er der kun at sige tak for 10 år i spidsen for Danish DX Group. Og alt godt i fremtiden 

til foreningen. Bare rolig, jeg melder mig ikke ud - så let slipper I nu heller ikke af med mig. 

 

 

Kenneth OZ1IKY 

Formand for Danish DX Group 

 


